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Huidige en toekomstige aanpak bestrijding processierups 

  

Concrete vragen   
Er komen steeds meer processierupsen voor in Nederland. Dit jaar 
komen er naar verwachting drie keer zoveel rupsen naar ons land als 
t.o.v. het recordjaar 2018. D66 Leudal ontving de afgelopen weken 
diverse klachten over de processierups in onze gemeente: Bijv. op 
het sportpark in Haelen en op de ligweide van Zwembad ’t Ligteveld. 
Wij zijn benieuwd naar de huidige aanpak en hoe de gemeente dit in 

de toekomst blijft bestrijden.  
Op Facebook van de gemeente staat: In Midden-Limburg zijn de 
bedrijven met gespecialiseerde machines erg schaars en snel 
volgeboekt en overvraagd. 

 
1. Is er in de gemeente Leudal sprake van een grote 

processierups plaag?  
2. Is er in de gemeente voldoende mankracht om de nesten te 

ruimen/ vernietigen en zo nee, hoe gaat het college dit 
oplossen? 

3. Hoe gaat de gemeente ervoor zorgen dat ook in de volgende 
jaren de overlast van de processierups beperkt blijft? 

4. Heeft de bestrijding van de processierups dit jaar in de 

gemeente op tijd plaatsgevonden? Of is er te laat of juist te 
vroeg begonnen met de bestrijding?  

5. Heeft de gemeente op dit moment voldoende financiële 
middelen voor de bestrijding van de processierups?  

6. Als de plaag de komende jaren groter wordt: zijn er dan 
voldoende middelen beschikbaar voor de bestrijding van de 
processierups? 

7. Hoeveel nesten heeft de gemeente na de preventieve 
bestrijding van de processierups moeten verwijderen op 

openbare locaties?  
8. Waren deze locaties (vraag 7) al opgenomen in de bestaande 

preventie plannen van de gemeente? Zo nee, zou het niet 
goed zijn om deze plekken de komende jaren wel te gaan 

bestrijden?  
9. Hoeveel meldingen heeft de gemeente dit jaar gekregen 

m.b.t. de processierups overlast? Ziet u een toename hierin 
t.o.v. voorgaande jaren?  

10. De gemeente stelt op sociale media dat er keuzes gemaakt 
moeten worden met de bestrijding van de processierups. 
Betekent dit dat er plekken zijn waar de gemeente bewust 

kiest voor geen bestrijding van de processierups? Om 
hoeveel locaties gaat dit? Wat voor soort locaties zijn dit?  

11. Heeft de gemeente gekeken naar andere mogelijkheden om 



de processierups te bestrijden? Zijn er in andere regio’s van 

het land geen bestrijders beschikbaar?   
12. Wat gaat de gemeente eraan doen om ook de komende jaren 

voldoende mankracht en beschikbaarheid in huis te halen 
voor de bestrijding van de processierups?  

13. Heeft de gemeente al gesproken met andere omliggende 
gemeenten om zo bijvoorbeeld gezamenlijk de bestrijding 
van de processierups aan te pakken? 

  

Ambtelijk advies  Datum:  

Advies:  
De vragen als volgt beantwoorden 

1. Is er in de gemeente Leudal sprake van een grote processierups 
plaag?  
Antw: Ja 
 
2. Is er in de gemeente voldoende mankracht om de nesten te 
ruimen/ vernietigen en zo nee, hoe gaat het college dit oplossen? 

Antw: Nee. Het ruimen gebeurt met een speciale zuig-unit of door 

handmatig de nesten uit de bomen te halen. Dit met beschermende 
pakken en met behulp van een hoogwerker. Handmatig: eerst spuit 
men de nesten in met een gel, om verspreiding van de haartjes te 
voorkomen. Dan plukt men ze uit de bomen  om vervolgens in 
zakken te doen die worden vernietigd. Er zijn bijna geen bedrijven te 
vinden die dit werk uitvoeren. Eigen dienst is er niet voor uitgerust. 

Het opruimwerk verloopt bovendien erg traag (arbeidsintensief) en 
kost veel budget t.o.v. preventief spuiten. Er is geen oplossing om dit 
jaar nesten te verwijderen en worden er keuzes gemaakt waar te 
ruimen. 
  
3. Hoe gaat de gemeente ervoor zorgen dat ook in de volgende jaren 
de overlast van de processierups beperkt blijft? 

Antw: Gezien de overlast van dit jaar zal er voor 2020 een grote 
plaagdruk zijn. We hebben met diverse gemeenten en de aannemer 
een intensief samenwerkingsverband en we zullen ons moeten 

beraden om zaken anders aan te pakken. Dit vanwege de 
verandering van temperatuur en verandering van cyclus van de 
rupsen.  
 

4. Heeft de bestrijding van de processierups dit jaar in de gemeente 
op tijd plaatsgevonden? Of is er te laat of juist te vroeg begonnen 
met de bestrijding?  
Antw: We hebben een samenwerkingsverband met gemeenten en de 
aannemer (specialist Vaessen). Leudal is de trekker hiervan. Hierbij 
gemeenten Leudal, Roermond, Weert, Peel en Maas, Roerdalen, Echt-

Susteren en Beesel. De aannemer monitort de ontwikkeling van de 
rupsjes en bepaalt het juiste moment van bestrijding , het 
zogenaamde GO-moment. De rupsjes moeten uit zijn en er moet 
voldoende blad aan de bomen zitten. We gaan dus elk jaar op het 
juiste moment bestrijden. 
 
5. Heeft de gemeente op dit moment voldoende financiële middelen 

voor de bestrijding van de processierups?  

Antw: Het budget is gebaseerd op preventieve bestrijding. Normaal 
gesproken was het budget voldoende. In 2018 en 2019 niet meer. 
 
6. Als de plaag de komende jaren groter wordt: zijn er dan voldoende 
middelen beschikbaar voor de bestrijding van de processierups? 
Antw: Van 2009 t/m 2017 hebben we totaal geen overlast gehad 

van rupsen. In 2018 en 2019 hebben we op dezelfde manier 
preventief bestreden en is er veel overlast. Door de 
temperatuursveranderingen en wellicht andere oorzaken lijkt de rups 
zich anders te ontwikkelen. We hebben altijd voldoende budget 
gehad. In 2018 en 2019 hebben we moeten ruimen en overschrijden 
we het budget. 2020 zal om een andere aanpak vragen en het 

budget zal niet meer voldoen. 
 



7. Hoeveel nesten heeft de gemeente na de preventieve bestrijding 

van de processierups moeten verwijderen op openbare locaties?  
Antw: Het aantal geruimde nesten zijn niet in beeld, maar elke boom 

had er wel een aantal. We hebben geruimd bij locaties waar veel 
mensen /kinderen samenkomen. Bij toernooien, ligweide, 
speeltuinen. 
 
8. Waren deze locaties (vraag 7) al opgenomen in de bestaande 
preventie plannen van de gemeente? Zo nee, zou het niet goed zijn 

om deze plekken de komende jaren wel te gaan bestrijden?  
Antw: De meeste wel, een enkele locatie niet. We controleren bij alle 
meldingen of er preventieve bestrijding op gemelde locatie is 
uitgevoerd. Inmiddels zijn er al diverse locaties voor de bestrijding 
2020 toegevoegd. Aan de melders is dit medegedeeld. 
 
9. Hoeveel meldingen heeft de gemeente dit jaar gekregen m.b.t. de 

processierups overlast? Ziet u een toename hierin t.o.v. voorgaande 
jaren?  

Antw: Met melddesk, telefoontjes, en BBPmeldingen zijn er rond 200 
meldingen geweest en dagelijks komen ze nog binnen. 
2018 en 2019 is er een enorme toename. 
 
10. De gemeente stelt op sociale media dat er keuzes gemaakt 

moeten worden met de bestrijding van de processierups. Betekent dit 
dat er plekken zijn waar de gemeente bewust kiest voor geen 
bestrijding van de processierups? Om hoeveel locaties gaat dit? Wat 
voor soort locaties zijn dit ? 
Antw: Vanwege de intensieve en langzame tempo van curatieve 
bestrijding en weinig beschikbare opruimploegen kiezen we er voor te 

ruimen bij speeltuinen, evenementen, ligweide zwembad enz. Dit is 
maar een beperkt aantal locaties. De rest kunnen we niet doen en 
dat is de grote meerderheid. 
 
11. Heeft de gemeente gekeken naar andere mogelijkheden om de 
processierups te bestrijden? Zijn er in andere regio’s van het land 
geen bestrijders beschikbaar?   

Antw: Er zijn meerdere bestrijders (preventief), maar we werken 
nauw samen met Herman Vaesen BV. Ze zijn gespecialiseerd en 
hebben zich verdiept in de biologie van de rupsen. Voorheen hadden 
we 2 aannemers maar om diverse redenen is in het collegebesluit 
695 van december 2018 is gekozen voor bovengenoemde aannemer.  
Er is nog een andere bestrijdingsmethode, spuiten met nematoden, 
de zogenaamde aaltjes. De resultaten hiervan zijn wisselend. De 

aaltjes leven slechts 2 uur en moeten `s nachts in de bomen worden 
gespoten, vanwege UV-straling overdag.  
 
12. Wat gaat de gemeente eraan doen om ook de komende jaren 
voldoende mankracht en beschikbaarheid in huis te halen voor de 
bestrijding van de processierups?  

Antw: We zullen met gemeenten, aannemer en deskundigen goed 
moeten evalueren. We zullen ons vooral moeten richten op de 
preventieve bestrijding. Er zal moeten worden ingespeeld op de 
effecten van de klimaatverandering en de veranderende levenscyclus 

van de rupsen. Gespreksstof evaluatie: 
- Onderzoek andere methoden; 
- 2x preventief spuiten ? 

- Xentari of nematoden of een combinatie? 
- Kan het werkbedrijf hier iets in betekenen? 
- Aanschaffen 2 spuitunits of aanbesteden? 

 
13. Heeft de gemeente al gesproken met andere omliggende 
gemeenten om zo bijvoorbeeld gezamenlijk de bestrijding van de 
processierups aan te pakken? 

Antw: Met het samenwerkingsverband gemeenten (met Leudal als 
initiatiefnemer) en aannemer zijn er constant contacten. Daarnaast 
hebben we 1 of 2x per jaar een bijeenkomst waar we alles 
doorspreken en ervaringen uitwisselen, waarna een rapport over het 



bestrijdingsjaar wordt opgesteld. 

 
Dit jaar zullen we tijdig en intensief evalueren. Vanwege de 

klimaatverandering en blijkbaar veranderende cyclus van de rupsen 
zullen we een ander plan van aanpak gaan opzetten. Dit in nauw 
overleg met de portefeuillehouder. Als het vernieuwde plan van 
aanpak is ontwikkeld zullen er ook meer middelen worden 
aangevraagd voor de uitvoering. 
 

Contact gemeenten: 
De plaag is bij de gemeenten van het samenwerkingsverband ook 
enorm. Overal hetzelfde beeld. Het is zelfs landelijk een plaag. 

 

 

Besluit college of 
portefeuillehouder 

 Datum: 2 juli 2019 

Besluit van (wie): waarnemend portefeuillehouder 

Besluit luidt: akkoord 

 

 


